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8 میلیون هزینه دادرسی برای پرونده 100 میلیونی!
»ایران« از هزینه های بالای دادرسی و طولانی بودن فرایند بررسی پرونده های قضایی گزارش می  دهد

کــه  اســت  مشــکلاتی  از  یکــی  دادرســی  اطالــه 
همــواره در سیســتم قضایی کشــور وجود داشــته. 
و  وقــت  اتــلاف  کاهــش  لــزوم  کــه  سال هاســت 
هزینــه مــورد بحــث کارشناســان و برنامه ریــزان 
قضایــی بوده امــا همچنان بالا بــودن هزینه های 
دادرسی  سبب طولانی شدن روند سیر پرونده ها 
و  اقتصــادی  ســرمایه های  هدررفــت  افزایــش  و 
انسانی می  شــود. با بالابودن هزینه های دادرسی 
و پاییــن بــودن تــوان پرداخــت آن توســط مردم، 
زمــان بررســی پرونده هــا طولانی تــر خواهد شــد. 
حتــی برخی از شــاکیان به همین دلیــل در میانه 
راه از پیگیری پرونده ناامید می  شــوند یا کلًا اقدام 
به شــکایت نمی کنند. شــاید یکی از علل افزایش 
هزینه دادرســی، رشــد تورم و افزایش نرخ اموال 
و املاک باشــد. چک های شــاکیان قبلًا 50 یا صد 
میلیــون بود اما الان ارقام بیشــتر شــده اند. دلیل 
اینکــه هزینه هــای دادرســی و اجرا زیاد به چشــم 
آمده این است که نرخ اموال به طور بی سابقه ای 
افزایــش پیــدا کــرده اســت. بــه عنوان مثــال یک 
یــک  ملــک 100 میلیونــی در طــول چنــد ســال 
میلیارد شــده است، این در حالی است که موسی 
غضنفرآبادی، رئیس کمیســیون قضایی مجلس 
شــورای اسلامی معتقد اســت که هزینه دادرسی 
بــالا نیســت و بــرای صحه گذاشــتن بر ایــن نظر، 
هزینــه دادرســی را بــا حق الوکالــه مقایســه کرده 
اســت. در حالــی کــه حــدود دو ماه پیــش رئیس 
قوه قضائیه بیان داشــت که هزینه های دادرســی 
بالاســت و خیلی هــا تــوان پرداخت ارقامــی را که 
لحــاظ می  شــود ندارنــد و ایــن هزینه بایــد پایین 

بیاید.
محســن میرزایــی، وکیل دادگســتری با اشــاره به 
اینکــه بــدون شــک در حالــت کلــی هزینه هــای 
در  می  گویــد:  »ایــران«  بــه  اســت  بــالا  دادرســی 
بیشــتر موارد پرونده های مالی اعســار می  خورند، 
آن  از  پــس  و  می  شــود  نوشــته  دادخواســت 
درخواســت اعســار داده می  شــود. در پرونده های 

مالــی ، افراد می  توانند از مزایای اعســار اســتفاده 
کنند. منظور از اعسار نداشتن توانایی در پرداخت 
هزینه ها است. در واقع اعسار برگرفته از عسر و به 
معنای ســختی و نداشــتن اســت. به نبود توانایی 
مالی یا نداشــتن دسترسی به اموال و به نوعی در 
مضیقــه قرار داشــتن، اعســار گفته می  شــود. این 
کلمــه در مســائل حقوقی به کار گرفته می  شــود و 
به افراد حقیقی که به علت نداشتن دارایی کافی  
یا دسترســی نداشتن به اموال خویش برای مثال 
در رهــن بانــک بــودن امــوال، قــادر بــه پرداخت 
دیــون و بدهی های خــود از قبیل پرداخت همین 
هزینــه دادرســی نباشــند، معســر گفته می  شــود.
میرزایی در ادامــه صحبت های خود درخصوص 
بالا بــودن هزینه های دادرســی توضیح می  دهد: 
در دعاوی مالی هزینه های دادرســی زیاد اســت. 
میزان آن در مرحله بدوی ســه و نیم درصد و در 
مرحلــه تجدید نظرچهــار و نیم درصد اســت. با 
این حساب حدود هشت درصد از کل مبلغ مورد 
شکایت صرف هزینه دادرسی می  شود و این رقم 

کمی نیست.
این وکیل دادگســتری با مثالی قضیه را روشــن تر 
کــرده و می  گویــد:  فــردی کــه 100 میلیــون تومان 
طلب داشــته باشد، باید رقمی معادل 8 میلیون 
تومان بابت هزینه دادرســی پرداخــت کند. البته 
نمی تــوان منکــر ایــن امر شــد که در حــال حاضر 
ارگان های دولتی با کمبود بودجه مواجه هســتند 
و بــه نوعی دولت مجبور اســت هزینه های جاری 
خــود را به طــرق مختلــف تأمین کند. متأســفانه 
این بحث در کمیســیون قضایی مجلس شــورای 
اسلامی مطرح شــده، ارقام مربوط به هزینه های 
دادرســی حتــی ممکن اســت از آنچه که هســتند 
شــوند.  افزایــش  مشــمول  و  برونــد  هــم  بالاتــر 
طرفــداران ایــن طــرح معتقدنــد کــه بــا افزایش 
هزینه هــای دادرســی از آمار پرونده هــای قضایی 
کاسته می  شــود. باید اعتراف کنم که با این کار به 

هیچ عنوان از آمار دعاوی کم نخواهد شد. 
ë تعداد پرسنل شعب دادگستری کافی نیست

به گفتــه میرزایی، ارباب رجوع عــادی خبر ندارد 

کــه میزان دســتمزدهای پرســنل و قضــات تا چه 
انــدازه پاییــن اســت. یــک شــعبه دادگســتری در 
طول یک روز ممکن اســت 20 نفر ورودی داشته 
باشــد، قطعاً هر چه تعداد پرســنل بیشــتر باشد، 
راحت تــر  هــم  رجوع هــا  اربــاب  بــه  پاســخگویی 
اســت، اما حالا مدتی اســت که شــاهد کم شــدن 
تدریجــی نیروهــا هســتیم و پرونــده روی پرونــده 
در حال انباشــته شــدن اســت. طبیعی اســت که 
در وانفســای اقتصــادی، قــوه قضائیــه بــه دنبال 
درآمدزایی برای پرداخت هزینه های سرســام آور 
خود باشد. حدود یک ماه پیش آقای اژه ای گفت 
کــه دولــت باید کمــک کند تــا پرداختی هــای قوه 
قضائیه انجام شــود. پرواضح اســت کــه به دلیل 
نبــود درآمد مکفی، قــوه قضائیه مجبور اســت از 
مردم کســب درآمد داشته باشد.او در ادامه بیان 
می  دارد: برای یک چک برگشــتی یک سال زمان 
می  بــرد تــا بتوان حکــم قطعی گرفــت و در طول 
پروســه دادرســی از دادگاه بدوی تــا تجدید نظر و 
در نهایــت هم حکم قطعی، فرد باید هزینه کند. 

در ســال 1401 باید حداقل بیــن 20 تا 30 میلیون 
هزینه شــود تا 100 میلیون تومان از مال از دســت 
رفتــه، باز پــس گرفته شــود. در این بیــن چنانچه 
شــاکی بخواهد مسیر شــکایت خود را بدون وکیل 
طــی کند، تا 13 میلیون باید هزینه کند. این ارقام 
تأثیــر زیــادی در افزایــش چک هــای برگشــتی و 
جرایم مالی دارنــد هرچند در این بین وقت های 
دادرسی طولانی و هزینه های بالا سبب می  شوند 

افراد کلًا از شکایت کردن پشیمان شوند. 
ë اعسار بسختی پذیرفته می  شود

تا سه سال پیش عموماً درخواست اعسار افرادی 
که برای پرداخت هزینه دادرســی پول نداشــتند، 
پذیرفتــه می  شــد، امــا حــالا بــه گفتــه میرزایی از 
زمانــی که تورم زیاد شــده درخواســت اعســار رد 
می  شــود و بــه هــر دعوایــی تعلــق نمی گیــرد. از 
طرفی رســیدگی به دعوای اعســار هــم 3 تا 6 ماه 
طول می  کشــد، پس این پروسه می  تواند تا اندازه 
قابــل توجهــی مســبب اطالــه دادرســی ها شــود. 
شاید به همین دلیل هم در ابتدا درخواست را رد 

می  کنند، چون می  خواهند بتوانند در همان ابتدا 
هزینه هــا را دریافــت کنند. با ایــن همه باید درک 
کنیم که کل ســاختار قوه قضائیه مقصر نیســت و 

واقعاً اوضاع اقتصادی خوب نیست.
هزینــه  کــه  می  شــود  مطــرح  ســؤال  ایــن  حــال 
دادرســی قابل کم شدن اســت یا خیر؟ این وکیل 
دادگســتری در پاســخ می  گوید: با روند کلی که در 
پرداخــت هزینه ها وجــود دارد، نمی توان این کار 
را کــرد. تنها راهــکاری که می  توان ارائــه کرد، این 
اســت کــه دولــت ورود کنــد و هزینه هــای دولتــی 
را کاهــش دهــد. فارغ از این مســأله، دادگســتری 
می  تواند هزینه های دادرســی را کــه مبالغ بالایی 
هم هستند، جمع آوری کرده و با مدیریت درست 
آنهــا را وارد چرخــه اقتصادی کنــد و از این طریق 
هم کســب درآمد کنــد و هم ایجاد شــغل نماید. 
در نهایت هم با افزایش تعداد پرســنل سعی در 
کاهــش هزینه های دادرســی کند. از ســویی دیگر 
قوه قضائیه می  توانــد به بخش اعظمی که واقعاً 
اعسار دارند، یاری رسانده و در نهایت ارقام مورد 

نظر را از محکومین دریافت کند.
کســر هزینه دادرسی می  تواند یکی از راهکارهای 
بســیار مؤثــر بــرای کاهــش بــار اقتصــادی فــرد 
شــکایت کننده باشــد، در همین راســتا میرزایی 
توصیــه دیگــری هم ارائــه می  دهد: دادگســتری 
ورود  مرحلــه  در  را  دادرســی  هزینــه  می  توانــد 
خواهــان کاهش دهــد. به عنوان مثــال هنگامی 
کــه باید 8 میلیــون تومان بابت هزینه دادرســی 
پرداخت شود )در مرحله بدوی 3 و نیم میلیون 
و تجدید نظــر 4 و نیم میلیون( در مرحله بدوی 
بــه میزان یــک و نیم درصــد از خواهان دریافت 
شــود، مابقــی را خوانــده دعــوا یعنــی محکــوم 
پرداخــت کنــد. بــه طــور طبیعــی از ایــن راه در 
نهایــت هزینه ها دریافت می  شــوند اما بار مالی 
خواهــان کاهش پیــدا می  کند. بایــد بپذیریم که 
نمی تــوان رؤیایــی فکــر کــرد. حل و فصــل دعوا 
مجانی انجام نمی شــود، امــا می  توانیم با ایجاد 
راهکارهــای منطقــی از حجم مشــکلات و اطاله 

دادرسی ها بکاهیم.
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پذیرش  75  درصدی دانشجویان ایرانی در رشته داروسازی در شهر رم حاشیه ساز شد

کسب رتبه های برتر دانشگاه رم با داوطلبان صوری!

مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره کنکور 1402 ابلاغ شد

کنکور از بلاتکلیفی درآمد 

گروه اجتماعی/ در چند روز گذشــته برخی منابع 
خبــری در شــبکه های اجتماعــی از اعــلام نتایج 
آزمون ورودی دانشــکده داروســازی دانشــگاه رم 
ایتالیا و حضور پرشمار و عجیب ایرانی ها در صدر 

فهرست نفرات برتر خبر داده اند.
 بر اساس آمار منتشر شده در وب سایت دانشگاه 
تورورگاتــا ایتالیــا در شــهر رم دانشــجویان ایرانی 
حضور چشمگیری در میان قبول شدگان و دعوت 
به مصاحبه شدگان این دانشگاه برای تحصیل در 
رشته داروسازی در ســال تحصیلی 2022-2023 

داشته اند.
 همچنین نتایج اعلامی از سوی دانشگاه رم نشان 
می دهــد، 1۶ نفــر برتــر آزمــون ورودی دانشــکده 
داروســازی این مرکز آموزشی همه ایرانی هستند 
و همگی تمــام دروس را 100 درصــد زده اند، این 
متقاضیــان برای 80 کرســی دانشــگاهی در حال 
ورودی  آزمــون  نتایــج  اعــلام  بوده انــد.  رقابــت 
داروسازی دانشــگاه رم با واکنش ها و حاشیه های 
مختلفــی در شــبکه های اجتماعــی همــراه شــد؛ 
عــده ای از احتمــال تقلب و لو رفتن ســؤالات این 

آزمون سخن گفتند.
طبق فهرست اسامی منتشــر شده در وب سایت 
ایــن دانشــگاه از میــان 318 فــرد متقاضــی که با 

موفقیت حد نصاب امتحــان ورودی و حضور در 
مصاحبه و تحصیل در رشــته داروســازی در سال 
تحصیلی 2023-2022 دانشــگاه تورورگاتا شــهر 
رم را بــه دســت آورده اند، 236 نفــر )75 درصد( 

ایرانی هستند.
 ادعــا و بررســی های برخــی از رســانه ها در ایران 
از علت حضور چشمگیر پذیرفته شدگان ایرانی 
در دانشــگاه تورورگاتا شــهر رم نشان می دهد که 
گروهــی در ایران بــا دریافت مبالــغ مختلف، به 
جــای داوطلبــان در آزمون داروســازی دانشــگاه 
رم شرکت کرده اند تا با گرفتن نمره برتر واسطه 
حضــور آنهــا در ایــن دانشــگاه شــوند. دریافــت 
بورســیه ســالانه 6 هــزار یورویــی درکنار ســاده تر 
بودن دریافت پذیــرش از مهم ترین انگیزه های 
متقاضیان برای متوســل شدن به چنین اقدامی 
بوده است. البته این تقلب ها محدود به شرکت 
در آزمــون و گرفتــن پذیــرش در دانشــگاه های 
ایتالیا نیست، برخی از افراد با فعالیت در برخی 
پلتفرم های تبلیغاتی و با دریافت هزینه حداقل 
هزار یورویی حاضر هســتند به جای داوطلب در 

هر آزمونی شرکت کنند.
 داوطلبان صوری در تمامی رشته های تحصیلی 
با عددهای متفاوتی این خدمات را می فروشند 

و به دلیل اینکه آزمون های کشــور ایتالیا آســانتر 
اســت، ایــن فروشــگاه ها به طــور مشــخص روی 
ایــن میــان  ایتالیــا بیشــتر مانــور می دهنــد. در 
همچنین بررســی آمار پذیرفته شدگان و دعوت 
به مصاحبه شــدگان در ســال تحصیلــی 2022-
2021 همین دانشگاه نیز نشان می دهد ایرانی ها 
دارنــد  آزمون هــا  ایــن  در  چشــمگیری  حضــور 
و بنابرایــن دامنــه فعالیــت گروه هــای ســودجو 
در فعالیت هــای غیرمجــاز ارســال دانشــجو نیز 

گسترده تر شده است.
فهرست منتشر شده از دعوت به مصاحبه شدگان 
و پذیرفته شــدگان بــرای مصاحبــه و تحصیــل در 
رشته داروســازی در ســال تحصیلی 2021-2022 
این دانشــگاه نشــان می دهد؛ 23 نفر از 48 نفر از 
دانشــجویانی که در ماه جولای در مصاحبه قبول 

شدند، )معادل 48 درصد( ایرانی بودند. 
بــا وجــود آنکه طبق نتایج ســال تحصیلــی 2021 
متقاضیــان ایرانــی حضــور چشــمگیری در میان 
برگزیــدگان و دعوت به مصاحبه شــوندگان برای 
تحصیل در این دانشــگاه داشــته اند، امــا با وجود 
تکــرار مجــدد ایــن رویــه مســئولان این دانشــگاه 
تحقیقات جامعــی را در مورد علت وقوع و تکرار 

این اتفاق انجام نداده اند.

ملــی  ســازمان  اعــلام  طبــق  گــروه اجتماعــی/ 
پرورش اســتعدادهای درخشــان، تیم ملــی المپیاد 
زیست شناســی ایران با کسب چهار مدال طلا در سی 
و ســومین المپیاد بین المللی زیســت شناسی، رتبه 
اول جهان را از آن خود کرد. مهدی افشاری، امیررضا 
زینالــی، محمد امیــن کیانی و محمــد مهدی رحیم 
پوراعضای تیم ۴ نفره کشورمان در این رقابت علمی 
بودند که توانستند با کسب ۴ مدال طلا بهترین نتیجه 
ادوار المپیــاد زیست شناســی از ســال 1378 تــا 1۴00 
را بــه خــود اختصاص دهند. المپیاد جهانی زیســت 
2022 امســال بــه میزبانی ارمنســتان و بــا حضور ۶۵ 
کشور به صورت حضوری برگزار شد که ایران و روسیه 
به طور مشــترک در رده نخست قرار گرفتند.سازمان 
ملــی پرورش اســتعدادهای درخشــان این موفقیت 
بزرگ علمی را به جامعه علمی کشور، اعضای کمیته 
المپیاد زیست شناسی، باشــگاه دانش پژوهان جوان 
و اولیای آنان تبریک گفته اســت. همچنین تیم ملی 
فیزیک ایران نیز امسال با کسب 2 مدال نقره و 3 برنز 
در مسابقات جهانی المپیاد فیزیک خوش درخشیده 
است. مسابقه جهانی المپیاد فیزیک 2022 سوئیس 
باموفقیت تیــم ایران و کســب دو مدال نقره توســط 
دانیال حسین تبار و محمد صدرا حسینی و کسب سه 
مدال برنز توسط طاها علی محمدی، رادمهر فتحی 

و بهــراد جهانی پایــان یافت.علاوه بر ایــن، تیم ملی 
المپیاد ریاضی جمهوری اســلامی ایران در شــصت 
و ســومین المپیاد جهانی 2022 که در اســلو پایتخت 
نروژ برگزار شد، از میان 10۴ کشور شرکت کننده جایگاه 
هشــتم دنیا را به خــود اختصاص داد. بر اســاس این 
گزارش در این دوره از رقابت ها، تیم ۶ نفره کشورمان 
با کســب سه مدال طلا و سه مدال نقره توانست جزو 
8 کشــور برتــر ایــن دوره از رقابت هــای جهانــی قــرار 
گیرد. دانش آموزان مهران طلایی خواجه روشــنائی، 
ســینا عزیز الدین و پوریا محمودخان شــیرازی موفق 
به کســب مدال طــلا و همچنین امیرمحمــد بندری 
ماسوله، دانیال پرنیان و سیدمبین رضوی مدال نقره 
کســب کردند.کشورمان طی 37 ســال حضور در این 
رقابت هــا تاکنون ۴۹ مــدال طلا، 10۶ مــدال نقره، ۴8 
مدال برنز و ۴ دیپلم افتخار کسب کرده است.لازم به 
ذکر اســت که المپیاد کامپیوتر، نجوم و اخترفیزیک، 
خواهــد  برگــزار  بــزودی  زمیــن  علــوم  جغرافیــا، 
شــد.همچنین افتخار آفرینی تیم ملی دانش آموزی 
کشــورمان در پنجاه و چهارمین دوره المپیاد جهانی 
شــیمی با دو مدال طلا و دو مدال نقره همراه بود، در 
این المپیاد محمدحسین برکاتی و ایلیا کهوند مدال 
طلا و ســیدامیر حســین رضوی و امیرمحمد محمد 

حسینی موفق به کسب مدال نقره شدند. 

بنا بود تــا 1۵ تیرماه اخبار قطعــی درباره ابلاغ 
مصوبــه جدیــد کنکــور 1۴02 بــه اطــلاع داوطلبان 
برســد، پــس از مذاکرات و اختلافات فــراوان میان 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی، ســازمان ســنجش 
آمــوزش کشــور، وزارت علــوم، وزارت آمــوزش و 
پــرورش و همچنیــن مجلــس در نهایــت روز 22 
تیرمــاه 1۴01 ســازمان ســنجش آموزش کشــور در 
اطلاعیــه ای اعــلام کــرد کــه کنکــور 1۴02 هماننــد 
آزمــون سراســری ســال 1۴01 برگــزار خواهــد شــد. 
بلافاصلــه بعد از ایــن خبر و با فاصله دو ســاعت 
شــورای عالــی انقــلاب فرهنگــی خبــری خــلاف 
اطلاعیه ســازمان ســنجش آموزش کشــور منتشر 
و اعــلام کــرد: بــا توجه بــه اظهــار نظرهــا و تعابیر 
غیــر دقیق روزهــای اخیر درباره مصوبه ســنجش 
و پذیــرش شــورای عالی انقلاب فرهنگی، توســط 
برخــی افراد که هیچ گونه مســئولیتی در این شــورا 
ندارند، لازم اســت مطالبی را اعلام کنیم. منصور 
کبگانیان، دبیر ســتاد راهبری اجرای نقشــه جامع 
علمی کشور گفت: مصوبه اصلی در رابطه با کنکور 
1۴02 تحت عنوان »سیاســت ها و ضوابط سنجش 
و پذیــرش متقاضیــان ورود به آمــوزش عالی« در 
جلســه 8۴3 مــورخ 1۵ تیرماه 1۴00 شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی به تصویب رســیده و ابلاغ شــد و 
هرگونه تخطی از اجرای این مصوبه موجب پیگرد 
قانونــی خواهــد بود. پس از آن ســازمان ســنجش 

واکنشــی نشــان نداد تــا اینکــه شــامگاه 2۵ تیرماه 
1401 رئیــس جمهــور جلســه ای شــبانه بــا برخــی 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی و نمایندگان 
مجلــس، معاونیــن وزرای آمــوزش و پــرورش و 
بهداشــت و شــخص وزیر علوم و رئیس ســازمان 

سنجش و سایر اعضا برگزار کرد. 
و  آمــوزش  کمیســیون  عضــو  کرمــی،  ویــس 
تحقیقات مجلس شورای اســلامی در گفت و گو با 
ایسنا گفت: ما در این جلسه استدلال جدی کردیم 
مبنــی بر اینکــه لااقل مصوبــه اخیر شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگــی دارای ایرادهایی اســت و نیاز به 
بررســی مجدد دارد و برای ســال آینده مخصوصاً 
زیرســاخت ها و شــرایط لازم بــرای اجرایــی کردن 
آن وجــود نــدارد که البتــه این نظر رئیس شــورای 
ســنجش هم بــود کــه منتقل شــد و دوســتان هم 
در شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی اصرار داشــتند 
مصوبه ای که این شــورا داشته، باید اجرایی شود و 
بر این نیز اصرار داشــتند که حتماً برای سال 1۴02 

هم اجرایی شود. 
عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس 
خاطرنشــان کــرد: نهایتاً آنهــا بر حرف خودشــان 
اصــرار کردنــد و مــا هم بر حــرف خودمــان اصرار 
کردیــم تا جلســه تمام شــد. مــا از رئیــس جمهور 
خواهــش کردیم کــه حداقل برای ســال 1۴02 این 
مصوبــه اجرایی نشــود. رئیس جمهور به شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی توصیه کردند که به هر حال 
ایــن حرف ها در یک جلســه کارشناســی شــنیده و 

بررســی شــود و تعامل مداومی بین شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و مجلس در این گونه موارد برقرار 

شود. 
پــس از آن ســازمان ســنجش اقدام بــه حذف 
خبری با عنوان »برگزاری کنکور 1۴02 مانند کنکور 
ســال 1۴01« کــرد و در اطلاعیــه شــماره 2 ضمــن 
آنــان  خانواده هــای  و  داوطلبــان  از  عذرخواهــی 
اعلام کرد: باتوجه به ماده واحده تکمیل و اصلاح 
موادی از سیاست ها و ضوابط ساماندهی سنجش 
و پذیرش متقاضیــان ورود به آموزش عالی )پس 
از پایــان متوســطه( مصــوب جلســه 1۴01/03/17 
شــورای عالــی انقــلاب فرهنگــی کــه در تاریخ 2۵ 

تیرماه سال جاری ابلاغ شده و نظر به اینکه در ماده 
10 مصوبه مذکور اعلام شــده که از تاریخ تصویب 
لازم الاجرا اســت، به اســتحضار می رســاند آزمون 
سراســری ســال 1۴02 براســاس مصوبه فوق الذکر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار می شود. 
عبدالرسول  پورعباس، رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشــور درباره نحــوه برگزاری کنکــور 1۴02 
توضیــح داده اســت کــه کلیــات برگــزاری آزمــون 
سراســری در ســال 1۴02 تغییری نخواهد داشت و 
به عنوان مثال تأثیر ســوابق تحصیلــی به صورت 
حداکثــر۴0 درصــد تأثیر مثبت خواهد بــود و بقیه 
نمــره کل بر مبنــای نمره آزمون محاســبه خواهد 

شد. همچنین محاسبه سوابق تحصیلی داوطلبان 
بــر مبنــای نمــره دروس ســال دوازدهــم در نظام 
3-3-۶ یــا دروس دیپلــم و پیــش دانشــگاهی در 
نظــام قبلی که آزمــون آنها به صورت سراســری و 
کشــوری برگزار شــده اســت به صــورت حداکثر ۴0 
درصــد تأثیــر مثبت، به میــزان ســوابق تحصیلی 

موجود، خواهد بود.
حالا رئیس ســازمان سنجش آموزش کشور در 
آخرین گفت و گوی خود با خبرگزاری مهر، 4 تغییر 
مهــم شــامل »حــذف دروس عمومــی«، »تأثیــر 
قطعی ســوابق تحصیلــی«، »حــذف زیرگروه ها« 
و »برگــزاری دو بــار در ســال« در کنکــور 1۴02 را به 
عنوان تغییــرات حتمی کنکــور 1402 اعلام کرد تا 

تکلیف داوطلبان کنکور مشخص شود.
به گفته وی، با حذف زیرگروه ها یک نمره کلی 

برای داوطلب در نظر گرفته می شود.
محمدعلــی زلفــی گل وزیــر علــوم، تحقیقات 
و فناوری در ســی امین جلســه شــورای ســنجش و  
پذیرش دانشــجو ضمن تأکید بــر اجرای مطلوب 
مصوبه کنکور سال 1۴02 اظهار داشته است: قانون 
مؤخــر مــلاک عمل اســت، اجــرای مصوبــه ابلاغ 
شــده توســط رئیس جمهــور در خصــوص آزمون 
سراســری و تصریــح اجــرای آن از ســال 1۴02 یک 
تکلیــف قانونی اســت و وزارت علوم در کنار ســایر 
وزارتخانه هــای مرتبــط بــرای اجــرای کامــل ایــن 
مصوبــه اقــدام و بــرای اجرایی کــردن مطلوب آن 

تلاش خواهد کرد.

 انتقاد وزیربهداشت از بی توجهی در استفاده 
از ماسک در وسایل نقلیه عمومی

وزیر بهداشت،درمان و آموزش پزشکی با انتقاد از کمتر شدن جدیت مردم 
نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی، گفت: مردم به زدن ماسک مخصوصاً 
در محیط های بســته و وســایل حمل و نقل عمومی و هواپیما بی توجه شده اند. 
بهرام عین اللهی با اشــاره به بی توجهی نســبی ایجاد شــده نسبت به استفاده از 
ماسک و رعایت پروتکل های بهداشتی گفت: متأسفانه شاهد این هستیم که در 
اماکن عمومی نسبت به زدن ماسک کوتاهی می شود. این موضوع به طور خاص 
در هواپیماها مشاهده می شود که بسیار خطرناک تر است. فضای هواپیما بسته 
اســت، ویروس براحتی جابه جا می شود و از محیط هواپیما نیز خارج نمی شود.
وی ادامــه داد: اســتفاده از ماســک مصوبــه ماســت و باید درهواپیماهــا رعایت 
شــود. البته مردم به علت گذر زمان و خســته شدن از برخی محدودیت ها کمی 
به پروتکل ها بی توجه شــده اند و این مورد در برخی پروازها مشــاهده می شــود.

وزیر بهداشــت،درمان و آموزش پزشکی درباره پروتکل های بهداشتی در زمینه 
پرکردن لاین صندلی ها در هواپیما گفت: فعلًا مصوبه ای در این باره وجود ندارد 
و تنها چیزی که باید رعایت شــود و اجرای آن نیز کار سختی نیست زدن ماسک 

است.

تأکید مجدد وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

 تزریق واکسن تاریخ مصرف گذشته آسترازنکا 
صحت ندارد

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی درباره شــایعاتی مبنی بر تزریق 
برخی واکســن های تاریخ مصرف گذشــته، گفت: هیچ کس حق ندارد واکســن 
تاریخ مصرف گذشته به مردم تزریق کند. واکسن ها دارای کد یو آی دی هستند 

که تاریخ آن مشخص است و هیچ تغییری داده نمی شود.
دکتر بهرام عین اللهی افزود: ســازمان غذا و دارو نه تنها بر واکســن بلکه بر 

همه داروها نظارت دارد و  جای هیچ گونه نگرانی در این زمینه نیست.
همچنین روز گذشــته سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: شــایعه اســتفاده از واکســن آســترازنکای تاریخ مصرف گذشــته صحت 
نــدارد و در هیچ یــک از مراکــز واکسیناســیون از هیــچ واکســن تاریــخ مصــرف 
گذشته ای استفاده و تزریق نشده است.پدرام پاک آیین در این باره گفت: تاریخ 
انقضای آخرین محموله واکسن آسترازنکا که وارد کشور شده، بر اساس مجوز 
کارخانــه تولید کننده واکســن کــه آن هم بر مبنــای مطالعات پایــداری صورت 
گرفتــه، از ابتدای تولید شــش ماه بعــد از زمان تولید تعیین شــده بود که برابر 
با 17جولای 2022 مصادف با یکشــنبه 2۶تیر بود. وی تصریح کرد: مســتندات 
کامل مربوط به هر واکسن خارجی باید پس از تولید توسط شرکت تولید کننده 
برای کشور مصرف کننده ارسال شود. در خصوص محموله اخیر آسترازنکا هم 
این مســتندات به طور کامل توســط ســازمان غذا و دارو وصول، بررسی و تأیید 
شد.وی تأکید کرد: بدون تأیید مستندات واکسن خارجی در سازمان غذا و دارو 

هیچ واکسنی نمی تواند وارد کشور شود.
وی  خاطر نشــان کرد: امکان اســتفاده از واکســن تاریخ مصرف گذشــته در 
 uid مراکز واکسیناســیون عملًا منتفی اســت چراکه همه واکســن ها بایــد با کد
اختصاصــی در ســامانه الکترونیک ســلامت ثبت شــوند و اگر تاریــخ انقضای 
واکســن فرا رســیده و یا از تاریخی که در ســامانه تی تک برای ویال واکســن درج 
شــده حتــی یک روز گذشــته باشــد، ســامانه اجــازه ثبــت واکســن را نمی دهد. 
پاک آیین در پایان تأکید کرد: واکســن ها و ســایر فرآورده هــای دارویی که مدت 

اعتبار آنها به اتمام رسیده باشد، بی درنگ از سیستم جمع آوری می شوند.

افزایش 40 درصدی فوتی های کرونا در کشور

14 بیمار کرونایی جان باختند
گــروه اجتماعــی/ بنابــر اعلام وزارت بهداشــت در 24 ســاعت منتهــی به روز 
گذشــته، ۵۶87 بیمار جدید مبتلا به کووید1۹ در کشــور شناســایی شــدند که 
از ایــن تعداد 77۴ نفر از آنها بســتری شــدند. مجموع بیمــاران کووید1۹ در 
کشور به هفت میلیون و 28۴ هزار و 1۶۵ نفر رسید. همچنین 1۴ بیمار مبتلا 
به کووید1۹ در کشــور جان خود را از دســت دادند و مجموع جانباختگان این 
بیمــاری، بــه 1۴1 هزار و ۵13 نفر رســید. خوشــبختانه تاکنــون هفت میلیون 
و ۶8 هــزار و ۹۹0 نفــر از بیمــاران، بهبــود یافته یــا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند. ۵7۹ نفر از بیمــاران مبتلا به کوویــد1۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارســتان ها تحــت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر 1۵ شهرســتان 
در وضعیت قرمز، 3۵ شهرســتان در وضعیت نارنجی، 208 شهرســتان در 

وضعیت زرد و 1۹0 شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.
ســخنگوی ســتاد ملی مقابله باکرونــا از افزایش 40 درصــدی فوتی های 
کرونــا و دو و نیم برابری بســتری ها خبر داد و  دربــاره وضعیت فعلی کرونا 
در کشــور و احتمال ایجاد محدودیت های بیشــتر با افزایــش بیماری، گفت: 
بایــد توجــه کرد که آمار ابتلا به کرونا در کشــور حدوداً از دو هفته قبل شــروع 
به شــدت گرفتــن کرد و تعداد شــهرهای قرمز، نارنجــی و زرد افزایش یافته 
است. در عین حال در فوتی ها هم مقداری افزایش داشتیم. البته باید توجه 
کــرد کــه این افزایش در فوتی ها شــاید هنوز اثر موج جدید نباشــد یا احتمالًا 
افزایش در فوتی ها را با تأخیر داشــته باشــیم.عباس شــیراوژن با بیان اینکه 
در حوزه مراجعات ســرپایی هم افزایش را شــاهدیم، به ایســنا گفت: با این 
حــال امیدواریــم بــا رعایت مــردم و واکسیناســیون بتوان شــرایط بیماری را 
کنترل کرد، اما فعلًا در شــرایط آغاز و هفته های اولیه موج هستیم.شیراوژن 
دربــاره وضعیــت غربالگــری در مرزها نیــز گفــت: پایگاه های بهداشــتی در 
مناطق مرزی فعالیت کرده و نظارت دارند. بویژه اگر اتباع کشــورهای دیگر 
وارد کشــور شــوند، از آنها تست گرفته شــده، کارت واکسیناسیون شان کنترل 
می شــود و اگر علائم مشــکوکی داشته باشند، نســبت به قرنطینه آنها اقدام 

می کنند. این ملاحظه وجود دارد که از نقاط مرزی آسیب پذیر نباشیم.

محمد آخوندی:

عملکرد مالی مدیریت پنجم شهری را به مردم 
گزارش می دهیم

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه گزارش 
حسابرســی دوره پنجم مدیریت شــهری آماده شده اســت، گفت: در دوره ای که 
صحبت از شفافیت بود، یکی از مهم ترین مصادیق شفافیت یعنی ارائه گزارش 
حسابرسی مناطق، ســازمان ها و واحدهای ستادی شهرداری، انجام نشد و هیچ 

گزارشی نیز در این زمینه تاکنون به مردم تهران ارائه نشده است.
بــه گزارش »ایران«؛ محمد آخوندی با اشــاره به اینکه بعــد از یازده ماه کار 
فشــرده در کمیســیون برنامه و بودجه گزارش حسابرســی مربوط به سال های 
13۹6 تــا 13۹۹ شــهرداری تهــران آمــاده ارائــه در صحــن شــورا اســت، گفت: 
براساس بند 30 ماده 80 قانون تشکیلات وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی 
کشــور، نظارت بر حســن اداره امور مالی شــهرداری و همین طور ســازمان ها و 
مؤسسات و شرکت های وابسته و نظارت بر حساب درآمد هزینه آنها با انتخاب 

حسابرس رسمی برعهده شورای شهر گذاشته شده است.
وی تأکیــد کرد: پس از آغاز به کار شــورای ششــم متأســفانه متوجه شــدیم 
کــه ایــن وظیفــه قانونــی شــورای شــهر در دوره قبلــی اصولاً مــورد توجــه قرار 
نگرفته و گزارش های حسابرســی چهار ساله مربوط به مدیریت پنجم شهری 
جمع بندی و آماده نشــده و به صحن شورا ارائه نشده است.آخوندی گفت: از 
امروز گزارش های حسابرسی در صحن شورا ارائه خواهد شد. تلاش کردیم به 
شکلی برنامه ریزی کنیم که در هر جلسه شورا بتوانیم گزارش چهار ساله چند 

منطقه یا سازمان و شرکت را قرائت کنیم.

ن«
یرا

 »ا
س:

عک
ان

یر
/ ا

ی 
فر

ص
د 

جا
 س

س:
عک

دانش آموزان نخبه ایرانی در سه المپیاد جهانی درخشیدند

کسب رتبه نخست جهانی »زیست شناسی« برای ایران


